
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - معاون راهبری 
و نظارت بر بهره برداری مهندسی آب 
و فاضلاب کشور گفت: تولید آبشیرین 
کن ســیریک به ظرفیــت حداکثری 

نزدیک می شود.
سید حمیدرضا کشفی در جلسه 
ای که به صــورت ویدئو کنفرانس با 
نماینــده ولی فقیه در هرمزگان برگزار 
شــد، از عزم آب و فاضلاب برای رفع 
مشکلات ســیریک خبر داد و گفت: 
در این راســتا با توجه به برنامه ریزی 
هــای صورت گرفته از ســوی آبفای 
هرمزگان پروژه های کوتاه مدت، میان 
مدت و بلند مدت در دستور کار است 
که مهمترین آن اســتفاده حداکثری از 

ظرفیت آبشیرین سیریک است.
وی با بیان اینکه اولین اقدام برای 
رفع این مشکل افزایش تولید آبشیرین 
کن ســیریک برای رسیدن به ظرفیت 
اسمی و توســعه آن است، گفت: آب 
شــیرین کن سیریک ظرفیت توسعه و 
رسیدن به تولید ســه هزار و ۷۵۰ متر 
مکعب در شبانه روز را دارد که با ارائه 

تسهیلات لازم به سرمایه گذار پروژه، 
ظرفیت تولید آب آبشیرین کن سیریک 

تا پایان امسال افزایش می یابد.
معــاون راهبری و نظــارت بر 
بهره برداری شــرکت مهندسی آب و 
فاضلاب کشــور با تاکیــد بر اینکه در 
قبال اعطــای این تســهیلات، برنامه 
زمان بنــدی افزایش ظرفیت تولید نیز 
باید از سوی سرمایه گذار اعلام شود، 

گفت: برای تسریع در رفع این مشکل 
طی روزهای آتی با شرکت طرح های 
صنعتی رادنیروی کرمان سرمایه گذار 
پروژه جلســه ای برگزار و تصمیمات 

لازم در این خصوص اتخاذ می شود.
کشــفی بــه مشــکلات بخش 
روســتایی سیریک نیز اشــاره کرد و 
گفــت: با بازســازی مخــازن، ایجاد 
 خط انتقــال و همچنین مجتمع جدید 

می توان بخشــی از مشکلات موجود 
را مرتفع کرد.

در ادامــه ایــن جلســه حجت 
الاســلام عبادی زاده نماینده ولی فقیه 
در هرمــزگان و امام جمعه بندرعباس 
با اشــاره به ســفر خود به ســیریک و 
مشــکلات حــوزه آبرســانی گفت: 
شهرستان ســیریک به دلیل موقعیت 
جغرافیایــی آن بــا محدودیت منابع 
زیر زمینی مواجه اســت که می طلبد 
اقدامات لازم برای تامین آب مورد نیاز 

منطقه صورت گیرد.
وی بــا بیان اینکه آب و فاضلاب 
هرمــزگان اقداماتی در راســتای رفع 
مشکلات در دستور کار دارد، تصریح 
کرد، شرق اســتان به دلیل قرار گرفتن 
در منطقه کاملا خشــک با کمبود منابع 

مواجه است.
نماینده ولی فقیــه در هرمزگان 
ابراز امیــدواری کرد، با فرصتی که در 
فصل زمستان وجود دارد بتوان با اتخاذ 
تدابیر لازم مشکل کمبود آب سیریک 

را به حداقل ممکن رساند.

گروه اقتصادی -عضو کمیسیون 
صنایع مجلس با بیــان اینکه هنوز در 
مــورد عرضــه خودرو در بــورس با 
وزیرصمت بــه توافق نرســیده ایم، 
گفــت:در صــورت اجــرای طرح، 
اختلاف قیمت حاشیه بازار و کارخانه 

۷۰ تا ۸۰ درصد کاهش می یابد.
علــی جدی در پاســخ بــه این 
ســوال که طرح دولــت و مجلس در 
مورد خودرو که اخیراً از ســوی وزیر 
صمت مطرح شده، چه طرحی است، 
اظهار داشــت: این طــرح همان طرح 
ســاماندهی خودرو ســبک است که 
در کمیســیون صنایع در دست بررسی 
اســت که قرار شد با وزارت صمت به 
یک اتفاق نظری برســیم که بعد برای 

اجرا، تصویب شود.
عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلــس افزود: این طــرح در صحن 
کمیســیون صنایع بررسی شده است 
و دوباره به کارگروه ارجاع داده شــد 
تــا اصلاحاتــی انجام شــود. یکی از 
مهم ترین مباحثی که قرار شــده مورد 

اصلاح قرار گیرد بحث عرضه خودرو 
در بورس اســت چراکه این سیاست 
هنــوز مخالفانی دارد و مقرر شــده با 

انجام اصلاحاتی، طرح نهایی شود.
وی در مــورد اینکه آیا در طرح 
الزامی برای عرضه تمامی محصولات 
خــودرو در بــورس در نظــر گرفته 
خواهد شد یا خیر، تصریح کرد: هدف 
ما این اســت که به صورت الزامی همه 

محصولات در بورس عرضه شــود تا 
از این طریق شــفافیت عرضه خودرو 
افزایــش یابد و انگیــزه ای برای تولید 

بیشتر برای خودروساز ایجاد شود.
جدی افزود: منتهی وزیر صمت 
با نحــوه عرضه تمامــی محصولات 
خــودرو در بورس یک مقدار مخالف 
اســت و هنوز به طور کلــی در مورد 
عرضــه خــودرو در بورس بــا وزیر 

بــه توافــق نرســیده ایم کــه البته در 
حال رایزنی و بررســی هســتیم و به 
 زودی بــه یک اتفاق نظــری خواهیم 

رسید.
عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلــس در خصوص تأثیــر عرضه 
خــودرو در بــورس بر قیمــت این 
محصول، اظهار داشت: قطعاً این اقدام، 
قیمت خودرو را در حاشیه بازار کاهش 
خواهد داد اما اینکه قیمت حاشیه بازار 
به قیمت درب کارخانه نزدیک شــود، 

احتمالش کم است.
وی افزود: پیش بینی می شود که 
در صورت تصویــب و اجرای طرح، 
اختلاف قیمت حاشــیه بازار با قیمت 
کارخانــه ۷۰ تا ۸۰ درصد کاهش یابد؛ 
به عنــوان مثال اگر اختــلاف قیمت 
خودرویــی در بازار بــا کارخانه ۱۰۰ 
میلیون تومان باشــد، پیش بینی بر این 
اســت که این اختلاف قیمت حداقل 
۷۰ تا ۸۰ میلیون تومان کاهش یابد، اما 
احتمال اینکه این اختلاف قیمت صفر 

شود، بسیار کم است.

معاون مهندسی آب و فاضلاب کشور:

تولید آبشیرین کن سیریک به ظرفیت حداکثری نزدیک می شود
عضو کمیسیون صنایع:

هنوز درباره عرضه خودرو در بورس با وزیر صمت به توافق نرسیده ایم

معاون امور معادن سازمان صمت:

۲۹ هزار کیلومتر پهنه معدنی هرمزگان در دست مطالعه است

گــروه اقتصادی-در گذشــته های 
نه چندان دور کمتر کســی به فکر شرایط 
بحرانی منابــع آب زیرزمینی بود و حجم 
بســیار بالایی از آب به هدر می رفت؛ اما 
در یک دهه اخیر و با تداوم خشکســالی 
و شور شدن آب های زیرزمینی و خشک 
شــدن قنات ها و چشمه ها، زنگ خطر به 
صــدا درآمده و برنامه ریزان توجه خود را 
به اســتفاده از تمام ظرفیت های موجود از 

جمله پساب فاضلاب معطوف کرده اند.
در حــال حاضــر پســاب تولیدی 
از تصفیــه خانه فاضــلاب بندرعباس به 
ظرفیــت تولیدی ۱۱۰ هــزار مترمکعب 
در شــبانه روز به دلیل نبود متقاضی برای 
اســتفاده از آن وارد دریا می شــود که این 
موضوع بســیار مورد انتقاد دوســتداران 
محیط زیست بوده و بارها و بارها اعتراض 
های بســیاری نسبت به آن صورت گرفته 
که به یاد ماندنی ترین آن اعتراض کیانوش 
جهانبخش عضو شورای شهر بندرعباس 
در شهریورماه ســال ۹۴ است که خود را 
در برابر پساب فاضلاب ورودی قرار داد.

البتــه مســوولان اداره کل آب و 
فاضلاب هرمزگان این انتقادها و اعتراض 
هــا را وارد ندانســته و بارها و بارها بر بی 
خطر بودن پســاب ورودی به دریا تاکید 
داشــته اند و مســوولان ســازمان محیط 
زیســت کشــور نیز در بازدید از تصفیه 
خانه فاضلاب بندرعباس نسبت به بهبود 
وضعیت پســاب ورودی به دریا و نزدیک 
بودن آن به اســتانداردهای محیط زیستی 

اذعان داشته اند.
کارشناسان آب و فاضلاب می گویند: 
آنچه که مردم آن را پساب ورودی حاصل 
از تصفیه خانه فاضلاب بندرعباس به دریا 
می دانند و نســبت به آن معترض هستند، 
مربوط به آبهای ســطحی و فاضلاب های 
خانگی مناطق فرســوده است که مستقیما 
به ســمت خورها ســرازیر شده و از آنجا 
وارد دریــا می شــود و این نوع فاضلاب 
ها اســت که تهدید کننده محیط زیســت 
دریایی می باشــد و ارگان های مربوطه از 
جمله شــهرداری و راه و شهرسازی باید 
نســبت به ایجاد زیرساخت های لازم در 
ایــن مناطق جهت امــکان پذیری اجرای 
شبکه فاضلاب اقدام کنند تا فاضلاب آنها 

به سمت تصفیه خانه هدایت شود.
در مــواردی حتــی بــه گفته خود 
مسوولان آب و فاضلاب هرمزگان، تخلیه 
گازوییل به شــبکه فاضلاب نیز رخ داده 

و یــا در پاییز و زمســتان و بارندگی های 
شدید، منهول های فاضلاب جهت هدایت 
آب های ســطحی به شبکه فاضلاب، باز 
می شــود کــه این موضوع یــک اقدامی 
غیرمســوولانه و آســیب جدی به شبکه 
مزبور می باشــد که موجب مشــکلات 
بعدی و کاهش استاندارد پساب خروجی 

از تصفیه خانه فاضلاب می شود.
ناگفتــه نماند کــه در طراحی اولیه 
تصفیه خانه فاضــلاب بندرعباس که در 
دهه ۶۰ هجری شمسی انجام شده، دریا به 
عنوان مقصد پذیرنده پساب تعریف شده 
و سالهای سال نیز این تصفیه خانه با همین 

منوال در مدار فعالیت بوده است.
امــا همانگونه که در ابتدای گزارش 
عنــوان شــد با گران شــدن آب و کمبود 
آن نــه تنها در هرمزگان بلکه در سراســر 
این کره خاکی، اســتفاده از ظرفیت هایی 
همچون پساب فاضلاب در آبیاری فضای 
ســبز، کشــاورزی و صنعت بــا رعایت 
استانداردهای زیست محیطی مورد توجه 

قرار گرفت.
اســتفاده از پســاب مهمترین 

چالش فاضلاب بندرعباس است
مسوولان شــرکت آب و فاضلاب 
هرمــزگان در برابر اعتراض های وارده از 
سوی فعالان محیط زیســت بارها اعلام 
کرده اند: با توجه به شرایط اقلیمی خاص 
شــهر بندرعباس، تا محل مصرفی برای 
پســاب تعریف نشود ناگزیر این ظرفیت 

عظیم بایستی وارد دریا شود.
آنهــا در نشســت ها و جلســات 
مختلف با مســوولان کشوری ، استانی و 
شــهر بندرعباس بیان داشته اند: استفاده از 
این ظرفیت نیازمند یک برنامه ملی و اراده 
جمعی اســت و شــرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان هیچ مسؤولیت مستقیمی درباره 
استفاده از پســاب خروجی تصفیه خانه 
ندارد، اما چگونگی بهره برداری و استفاده 
از پساب تولیدی مهمترین مساله و چالش 

فاضلاب بندرعباس است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان پیشتر به خبرنگاران اظهار داشته 
بــود : تاکنون تقاضایی برای اســتفاده از 
پساب در بخش های کشاورزی و صنعتی 
وجود نداشــت اما به تازگــی خبرهای 
امیدوارکننــده ای از احتمــال خریداری 
پســاب بندرعباس توســط صنایع غرب 

بندرعباس رسیده است.
آبیاری فضای ســبز با پساب 

فاضلاب
تصفیه و اســتفاده مجدد از پســاب 
فاضلاب در آبیاری فضای ســبز همواره 
از راهکارهای مطرح در جهت پیشگیری 
از ورود آن بــه دریا بــوده و در خصوص 

اجرای آن نیز بارها و بارها نشســت هایی 
برگــزار و تصمیماتی اخذ شــده و حتی 
گاهی از اجرایی شــدن این تصمیم ها نیز 
خبرهایی منتشر گشته اما تصاویری که هر 
از گاهی از ســوی کاربران فضای مجازی 
و یا دوستداران محیط زیست در شبکه ها 
و کانال های خبری به اشتراک گذاشته می 
شــود، نشان از آن دارد که پساب فاضلاب 
بندرعباس در میان این نمایش های خبری 
و با وجود ارزشمند بودن آن همچنان ره به 
ســوی دریا دارد. مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب هرمزگان پیش از این در نشستی 

خبری با خبرنگاران از امضای قراردادی با 
شهرداری بندرعباس برای خرید پساب به 
میــزان ۵۰لیتر در ثانیه از مجموع ۷۰۰لیتر 

برثانیه پساب شهری خبرداده بود.
امین قصمــی اضافه کرد: در مرحله 

دوم، میزان خرید پساب توسط شهرداری 
به ۲۰۰لیتر بر ثانیه افزایش خواهد یافت.

این مسؤول خاطرنشان شد: در حال 
حاضر حدود ۷۲هزار مترمکعب فاضلاب 
وارد شــبکه تصفیه خانه می شود و حدود 
۵۰هــزار مترمکعب فاضلاب نیز در بافت 
فرسوده تولید می شــود که به شیوه های 
ســنتی و اســتفاده از چاه خانگی دفع می 

شود.
راهی به جز دریا برای پســاب 

فاضلاب نیست
معــاون بهره بــرداری و توســعه 

فاضلاب شرکت آب و فاضلاب هرمزگان 
با تاکید بر استاندارد بودن پساب تولیدی از 
تصفیه خانه فاضلاب بندرعباس، گفت: تا 
زمانی که پذیرشی برای این پساب نباشد، 
راهی به جز انتقال آن به سمت دریا نیست.

علاء امیریان اظهار داشــت: در حال 
حاضر تصفیــه خانه فاضلاب بندرعباس 
بیــش از ظرفیت مجاز در مــدار فعالیت 
اســت و پســاب تولیدی آن نیز بسیار به 
اســتانداردهای زیســت محیطی نزدیک 

بوده و همواره رو به بهبود است.
وی با تاکید بر اینکه پساب فاضلاب 
یک ظرفیت عظیم آبی اســت، گفت: می 
تــوان از این ظرفیت جهت آبیاری فضای 
سبز استفاده کرد و حتی اگر پساب تولیدی 
مغایریتی با گیاهان کاشــته شده در منطقه 
دارد، می توان در صورت تقاضای مشتری 

تغییراتی در آن ایجاد کرد تا به اســتاندارد 
لازم برســد. امیریان تصریح کرد: پساب 
مورد تقاضا و استفاده در بخش کشاورزی، 
فضای ســبز و صنعت با یکدیگر متفاوت 
اســت و در صورت تقاضــای هر کدام از 

این بخش ها می توان پســاب متناسب با 
اســتانداردهای آن حوزه را تحویل داد و 
در صورت نبودن مشــتری نمی توان کار 
دیگری ، غیر از انتقال آن به دریا انجام داد.
استفاده از پساب فاضلاب در 

صنایع یک ضرورت جدی است
درشــرایطی که هرمزگان بیش از دو 
دهه خشکسالی را پشت سرگذارده و تامین 
آب شــیرین یکــی از دغدغه های اصلی 
مســوولان بوده ، اســتفاده بهینه از پساب 
فاضلاب برای امور صنایع یک ضرورت 
است که تاکنون به آن توجهی نشده .است

مدیرعامــل منطقه ویــژه اقتصادی 
خلیج فارس گفــت: در حال حاضر آب 
مورد نیــاز منطقه ویــژه اقتصادی خلیج 
فارس برای یک روز ۲۲۰هزار مترمکعب 
اســت لذا به منظور جذب سرمایه گذار و 
افزایش جهش تولید، پســاب تصفیه خانه 
بندرعباس و خرید پساب فاضلاب به این 

منطقه منتقل می شود.
حســن خلج طهرانــی افزود: طرح 
انتقال پســاب فاضــلاب بندرعباس به 
منطقه ویــژه اقتصــادی خلیج فارس که 
اکنون در مرحل قرارداد پیش رفته اســت، 
برای اســتفاده صنایع غرب و پالایشــگاه 
بندرعبــاس نه تنها جنبــه  اقتصادی بلکه 
جنبه هــای اجتماعــی و محیط زیســتی 
فراوانــی دارد و می توانــد چالش ورود 
پساب به دریا را پس از سال ها خاتمه دهد.
وی بیــان داشــت: ورود پســاب 
فاضلاب بندرعباس به دریا در ســالهای 
اخیر یکی از معضلات بزرگ این شهرستان 
بود که بوی نامطبوع آن در اطراف خورهای 
گورســوزان باعث نارضایتی شهروندان 
شده و یکی از اساسی  ترین مطالبات آن ها 

در سال های متمادی بوده است.
مدیرعامــل منطقه ویــژه اقتصادی 
خلیج فارس خاطرنشــان کرد: اجرای این 
طرح یکپارچه می تواند مســائی شــامل، 
توسعه و بازســازی شبکه، ارتقاء پمپاژ و 
بازسازی، ساماندهی تصفیه خانه فعلی و 
خط انتقال پســاب را پس از بهره برداری 
نیز آب مورد نیاز صنایع غرب بندرعباس 
را تامین کند. طهرانی یادآور شــد: منطقه 
ویژه خلیج فارس به نمایندگی از ایمیدرو و 
شرکت های مستقر شامل، فولاد هرمزگان، 
فولاد کاوه، صبا فولاد، مادکوش، ملی مس 
ایران، ستاره سیمین هرمز و پالایشگاه نفت 
بندرعباس که نیازمند آب هستند، توسعه 

و تامین زیرساخت ها را انجام می دهد.
قرارداد خرید پســاب فاضلاب 
بندرعباس با ۹ شرکت نهایی شده 

است
اســتاندار هرمــزگان در نشســت 
اخیری که اوایل مهرماه امســال به منظور 
بررســی آخرین وضعیت خرید پســاب 
فاضلاب بندرعباس برگزار شــد، گفت: 
قرارداد خرید پساب تصفیه شده فاضلاب 
بندرعباس با ۹ شــرکت صنعتی در غرب 
بندرعبــاس بــا محوریت منطقــه ویژه 

اقتصادی خلیج فارس نهایی شده است.
فریــدون همتی در همین رابطه بیان 

داشــت: با مذاکرات انجام شــده و توافق 
های صورت گرفته در مدت دو یا سه هفته 
آینده ، قرارداد خرید پســاب بندرعباس با 

سرمایه گذار منعقد خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: وارد نشــدن 
پســاب فاضلاب به دریــا، همواره یکی 
از دغدغه هــای به حق مــردم بندرعباس 
و فعالان زیســت محیطی بوده و تا پایان 
ســال جاری، فاضلاب بندرعباس تصفیه 
و استانداردســازی خواهد شــد.همتی با 
بیان اینکه تا پایان امســال پساب فاضلاب 
بندرعبــاس را بــه ســمت منطقه غرب 
بندرعباس منتقل خواهیم کرد، گفت: اداره 
آب و فاضلاب نیز موظف شــده تا پایان 
سال، آب هایی که به سمت خورها هدایت 
می شود را به سمت این تصفیه خانه هدایت 
کند. استاندار هرمزگان تصریح کرد: یکی 
از اهــداف اصلی از اجــرای طرح انتقال 
پساب تصفیه شده بندرعباس جلوگیری از 
ورود فاضلاب به دریا و استفاده از آن برای 
مصرف کارخانه ها در تولیدات صنعتی در 
غرب بندرعباس و همچنین آبیاری فضای 

سبز این شهر است.
خشکسالی و لزوم استفاده از 

ظرفیت پساب فاضلاب بندرعباس
در ســال های اخیر، منابع آبی استان 
هرمــزگان تاثیر زیادی از تــداوم پدیده 
خشکسالی پذیرفته، به طوری که به صرف 
بارش های سال گذشته نمی توان چندان به 
آینده آبی استان خوشبین بود و از همین رو 
استفاده از تمام ظرفیت ها از جمله پساب 
فاضلاب با رعایت تمام اســتانداردهای 
زیســت محیطی ، برای حفظ ذخایر منابع 

آبی ضرورتی انکارناپذیر است.
از ســویی دیگــر در شــرایطی که 
صنایع بزرگ و حتی کشــاورزی نیازمند 
آب هســتند، چرا نباید از پساب فاضلاب 
به طور بهینه اســتفاده کرد تا از هدر رفت 
آب نیز جلوگیری شود و به سلامت محیط 

زیست دریایی کمک کرد.
فاضلاب خام یا پساب غیراستاندارد 
آن مــی تواند مرگ مرجانها ، عروس های 
دریای ، ظهور پدیده کشــند قرمز و دهها 
موارد آلودگی اعم نفتی وغیر نفتی را رقم 
بزند که تبعات این چرخه شــوم دوباره به 
خود ما انســانها باز می گردد و باید ارگان 
های مسوول هر چه سریعتر فکری به حال 
این موضوع داشــته باشند و اجازه ندهند 
دریــا قربانی کم کاری و اهمال آنها در این 

بخش شود.

گــروه اقتصــادی -وزیــر راه و 
شهرسازی از تعیین تکلیف ۴۰۰ هزار واحد 

در طرح اقدام ملی مسکن خبر داد.
محمد اسلامی در جلسه علنی مجلس 
شورای اســلامی و در جریان طرح سوال 
رحمت الله نوروزی در مورد عدم اقدام لازم 
برای تامین مسکن مورد نیاز در کشور گفت: 
ما دو ســال پیش تعهد دادیم که اولا مسکن 
مهــر را در این دوره تکمیل و تحویل مردم 
کنیم، علاوه بر این، طرح اقدام ملی مسکن را 
با هدف تولید ۴۰۰ هزار واحد برنامه ریزی 
کردیم که با توجه به هماهنگی های صورت 
گرفته در سراسر کشور پروژه های مسکن 
مهر و طرح اقدام ملی مسکن در حال انجام  

و تکمیل است.
وی افزود: از این ۴۰۰ هزار واحد ۱۳۵ 
هزار واحد واگذاری زمین و ۲۶۵ هزار واحد 
واگذاری مســکن بوده که تمام افراد این دو 
گروه تعیین تکلیف شده و در حال تکمیل 
پرونده و واریز وجه هســتند و هیچ فردی 

از ایــن ۴۰۰ هزار نفر نیســت که تکلیفش 
مشخص نشده باشد.

وزیر راه یادآور شــد: ما سعی کردیم 
همه ظرفیت هــا را به خدمت بگیریم و در 
این راستا طبق فراخوان وسیع ۴۶۰ هزار نفر 
را شناســایی کردیم که در حال واریز وجه 
هســتند، این اقدامات همگی در شــرایط 
کرونا انجام شــده است. سپس شناسایی و 
تخصیص زمینی که بلامعارض و وصل به 
خدمات شهری باشد انجام شده و علاوه بر 
ایــن تلاش کردیم زمین هایی که در اختیار 
دســتگاه ها بوده را به این پروژه تخصیص 
بدهیم که امروز شاهد اجرای این برنامه ها 

هستیم.
اسلامی با اشاره به تاثیر نوسانات بازار 
طلا و ارز در بخش مسکن خاطرنشان کرد: 
این التهابات یک امر تکراری و مستمر بوده 
و اگر مرور کنیــد می بینید که به وضوح از 
یکدیگر تبعیت می کنند در واقع تغییر نرخ 
ارز تاثیر خود را بر همه بخش ها بخصوص 

زمین و مسکن گذاشته است.
وی خاطرنشان کرد: ما برای رسیدن به 
تولید و عرضه پایدار مسکن به دنبال اجرای 
سیاســت ها و برنامه هایــی در این حوزه 
بودیــم برای ما مهم بــود که بتوانیم اعتماد 
بین ســازندگان، دولت و مردم را به وجود 
بیاوریم که جریان تولید را شــاهد باشیم تا 
عرضه مسکن تقویت شود، پابرجا بماند و 

کسری مسکن را جبران کند.
اسلامی خاطرنشان کرد: سیاست ما 
دقیقا اجرای قانون و عین فلســفه وجودی 
و وظیفه ای است که در قانون به وزارت راه 
داده شده است. و آن فراهم کردن زمینه خانه 
دار شــدن مردم با اولویت اقشار کم درآمد 
است. برهمین اســاس بود که طرح اقدام 
ملی در مدت کوتاه و فشــرده عملیاتی شد. 

پروژه هایی که در سال ۹۷ کلنگ زنی شده، 
هفته گذشته افتتاح شده و مردم خانه هایشان 

را تحویل گرفتند.
وی اضافــه کرد: ما از تهیــه و آماده 
سازی زمین تا ارائه به مردم در تمام مراحل 
با پروژه های فعال مواجه هستیم به استثنای 
برخی شهرها که مشکل فقر زمین داشتیم. 
حتی در جاهایی توانســتیم زمین را از مردم 
خریداری کنیم. شما می دانید که در سال های 
گذشته قانون زمین شهری اجرایی نشده و 
زمین های محدوده شــهرها به وزارت راه 
واگذار نشده است در همین شرایط ما ۴۰۰ 
هــزار واحد را تعیین تکلیف کردیم که ۹۵ 
هزار واحد تحویل داده شده و ۴۰ هزار واحد 
در حال تحویل اســت، پروژه هایی هم در 
حال ساخت است که مردم به این پروژه ها 

وصل می شــوند و ما تنظیم کننده، حمایت 
کننده و پشتیبانی کننده  هستیم.

وزیر راه ادامه داد: من خدا را شــاکرم 
که توانستیم تفاهم نامه ای با وزارت آموزش 
و پرورش هم داشــته باشیم از این سریعتر 
کجا امکان داشــت کار اجرایی مســکن 
انجام شــود؟. البته ما هم از قیمت دلار متاثر 
می شــویم و آســیب می بینیم، ولی اه حل 
آن انفعال و رفتن به حواشــی نیست ما در 
متــن حرکت می کنیم و ســعی می کنیم با 
راهکارهایی قیمت تمام شده را کنترل کنیم.

اســلامی یادآور شــد: دو میلیون و 
۲۰۰ هزار واحد مســکن مهر شروع شده 
کــه در دولت نهم و دهم بــه همت آقای 
نیکزاد ۷۰۰ هزار واحد تحویل شــد و بقیه 
درصد پیشرفت های مختلف داشت ما هفته 

گذشــته در پردیس ۱۴ هزار واحد مسکن 
مهر تحویل دادیم و ۲ هزار میلیارد تومان در 
آن سرمایه گذاری کردیم و شرایطی را ایجاد 

کردیم که آن جا قابل سکونت باشد.
اسلامی در پایان گفت: وظیفه ما است 
که برای مردم سربازی کنیم. من و همکارانم 
در پیشبرد پروژه ها موانع زیادی داشتیم اما 

به لطف الهی از پس آن برآمدیم.

گروه اقتصادی -معاون امور معادن 
وصنایع معدنی ســازمان صنعت، معدن 
وتجــارت هرمزگان گفت: هم اکنون ۲۹ 
هزار کیلومترمربع از مساحت استان تحت 
عنوان پهنه اکتشــافی معادن در دســت 

مطالعه و پی جویی قرار گرفته است.
ابراهیم ســعدینی در بازدید از این 
پهنه های معدنی در استان افزود: این پهنه 
های اکتشافی شامل پهنه کوهشاه احمدی 
به وســعت ۲ هزار و ۱۷۷ کیلومترمربع، 
پهنه بشــاگرد به وسعت پنج هزار و ۶۶۹ 

کیلومترمربع، پهنه  فین- باغات به وسعت 
۶ هــزار و ۴۴۸ کیلومترمربع، پهنه )زون 
۱۱( به وســعت ســه هزار و  ۷۶ کیلومتر 
مربع وپهنه اکتشافی هرمزگان به وسعت 

۱۱ هزار و ۳۱۳ کیلومتر مربع است.
وی بیان داشــت: اجــرای این پهنه 
های اکتشــافی باتوجه به لزوم شناسایی 
ظرفیت های معدنی هرمزگان و همچنین 
بهره گیری از ظرفیت معادن استان در زمینه 
توســعه مناطق کمتر توسعه یافته و ایجاد 

اشتغال پایدار صورت گرفته است.

افزایــش ۱۱درصدی صدور 
پروانه اکتشافی در هرمزگان

معــاون امور معادن وصنایع معدنی 
سازمان صنعت،معدن وتجارت هرمزگان 
همچنیــن از افزایش ۱۱درصدی صدور 
پروانه اکتشافی در ۶ ماهه نخست امسال 

نسبت به همسنجی با پارسال خبر داد.
سعدینی گفت: از ابتدای سالجاری 
تا پایان شهریور ماه امسال ۱۷فقره پروانه 
اکتشــاف معدنی در هرمزگان  صادرشده 

است.

وی یادآورشــد: در زمینه شاخص 
گواهی کشف معادن نیز در ۶ ماهه ابتدایی 
امسال از لحاظ ذخیره قطعی کشف شده  
۱۰۰ درصــد واز لحــاظ هزینه عملیات 
اکتشــاف چهار درصد افزایش صورت 
گرفته اســت. این مسوول اضافه کرد: هم 
اکنون تعــداد ۱۶۳ محدوده دارای پروانه 
اکتشــاف ۲۵ معدن دارای گواهی کشف 
و ۲۵۳معــدن دارای پروانه بهره برداری 
در هرمزگان با ذخایره افزون بر یک ونیم 

میلیارد تن وجود دارد.

وزیر راه خبر داد:

تعیین تکلیف ۴۰۰ هزار واحد در طرح اقدام ملی مسکن

طلای خاکستری یا همان پساب فاضلاب تصفیه شده یکی از ظرفیت های عظیم آبی در بندرعباس است که امروزه لزوم استفاده از آن با توجه به شرایط اقلیمی 
منطقه ، تداوم بیش از دو دهه خشکسالی ، کم آبی و توسعه بخش صنعت و کشاورزی در دستور کار جدی مسوولان استان هرمزگان قرار گرفته است.

کم آبی هرمزگان و ۱۱۰ هزار مترمکعب 
طلای خاکستری که روزانه راهی دریا می شود

تصفیه و استفاده مجدد از پساب 
فاضلاب در آبیاری فضای ســبز 
همــواره از راهکارهای مطرح در 
جهت پیشگیری از ورود آن به دریا 
بوده و در خصوص اجرای آن نیز 
بارها و بارها نشست هایی برگزار 
و تصمیماتــی اخذ شــده و حتی 
گاهی از اجرایی شدن این تصمیم 
ها نیز خبرهایی منتشــر گشته 
اما تصاویری که هــر از گاهی از 
سوی کاربران فضای مجازی و یا 
دوستداران محیط زیست در شبکه 
ها و کانال های خبری به اشتراک 
گذاشته می شود، نشان از آن دارد 
که پســاب فاضلاب بندرعباس 
در میان ایــن نمایش های خبری 
و با وجود ارزشــمند بــودن آن 
همچنان ره به ســوی دریا دارد.

کارتن خواب های صادرکننده، چالش میان 
بانک مرکزی و اتاق بازرگانی

گروه اقتصادی - ثبت کارت بازرگانی به نام ۷۰ کارتن خواب مسئله ای است که از سوی 
رئیس کل بانک مرکزی بیان شده و مورد انتقاد متولیان صدور این کارت قرار گرفته است.

هفته گذشته رئیس کل بانک مرکزی در شورای گفت و گو ی بخش خصوصی و وزارت 
اقتصاد و دارایی در خصوص صادرکنندگانی که ارز حاصل از صادراتی را به چرخه اقتصاد 
بازنگردانده اند، توضیحاتی داد که این موضوع مورد نقد نهاد های مرتبط با صدور کارت های 
بازرگانــی قرار گرفت. صحبت های عبدالناصر همتی از این قــرار بود که ۲۵۰ صادرکننده 
تاکنون هیچ ارزی وارد چرخه اقتصاد و سامانه های مربوط به بانک مرکزی نکرده اند که ارزش 
کل صادرات آن ها بالغ بر ۷ میلیارد دلار است. رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: در حال 
حاضر با کمبود شــدید ارز در کشــور مواجه هستیم که در صورت ورود این ۷ میلیارد دلار 
به چرخه اقتصاد، کمبود ها تامین و نرخ ارز به راحتی در کشــور کنترل می شود.او افزود: این 
۲۵۰ صادرکننده حتی یک دلار هم ارز به کشــور بازنگردانده اند و ارزش صادراتی کالاهای 
آن ها بین ۱۰ تا ۲۰۰ میلیون دلار است.همتی ابراز کرد: نکته قابل توجه اینجاست که این ۲۵۰ 
صادرکننده هیچ واحد تولیدی یا صنفی به نامشان ثبت نیست حتی تعداد ۷۰ نفر از آن ها کارتن 
خواب هایی هستند که در روستا ها زندگی می کنند و از هویت آن ها سوء استفاده شده است.

بر اساس این گزارش،  اظهارات رئیس کل بانک مرکزی مورد انتقاد برخی اعضای اتاق 
بازرگانی قرار گرفت به طوری که در تاریخ ۵ آبان ، غلامحسین شافعی رئیس اتاق بازرگانی 
ایران از بانک مرکزی خواســتار اسامی کارتن خواب هایی شد که کارت بازرگانی به نامشان 
ثبت شــده و از طریق این کارت ها صادرات انجام شــده است. در همین راستا حسین سلاح 
ورزی نائب رئیس اول اتاق بازرگانی ایران در گفت و گو با خبرنگار گروه اقتصادی باشــگاه 
خبرنگاران جوان، مطرح کرد: اظهارات رئیس کل بانک مرکزی از دو حالت خارج نیست، یا 
منظور همتی از کارتن خواب ها، صادرکنندگانی است که کم تجربه و خام هستند که صحبت 
صحیحی در توصیف این افراد نیست یا این مقام مسئول آمار دقیقی از افراد صادرکننده ندارد.

وی افزود: رئیس کل بانک مرکزی در صورتی که نسبت به ادعای خود پایبند است باید اسامی 
این ۷۰ صادرکننده را به اتاق بازرگانی کشور ارائه دهد همچنین برای عموم مردم منتشر کند 
تا از هویت آن ها پرده برداری شود.نائب رئیس اول اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: از حدود 
۲ یا ۳ سال گذشته صدور کارت بازرگانی با سخت گیری های شدیدی صورت گرفته است 
همچنین هرماه وضعیت فعالیت صادرکننده ها زیر نظر بازرسان اتاق بررسی می شود که در 
این صورت تخلف ۷۰ فرد کارتن خواب به عنوان صادرکننده غیر ممکن است.سلاح ورزی 
در پایان ابراز کرد: کارت بازرگانی یکبار مصرف به هیچ عنوان وجود ندارد و تمام کارت های 
فعال بعد از گذشت یک سال از صدور آن ها، تمدید یا تعلیق می شوند.با تمام این تفاسیر انتقاد 
به صادرکنندگانی که ارز به کشور وارد نکرده اند وارد است و باید در راستای تامین نیاز های 

ارزی در کشور، این موضوع با همکاری تمام ارگان های مربوطه پیگیری شود.
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